



أيلول / سبتمبر 2023

مَرْصَد

الانتهاكات الإسرائيلية بحق الشعب الفلسطيني في المجالات التربوية والثقافية والعلمية

يصدر عن:

اللجنة الوطنية الفلسطينية للتربية والثقافة والعلوم

تمهيد

تمارس سلطات الاحتلال الإسرائيلي انتهاكات يومية بحق الشعب الفلسطيني ومقدساته ومقدّراته التراثية والطبيعية، ويقوم هذا المرصد على متابعة ورصد الانتهاكات الإسرائيلية في مجالات التربية والثقافة والعلوم، في إطار سعي اللجنة الوطنية الفلسطينية للتربية والثقافة والعلوم الدائم لاطلاع المنظمات الدولية المتخصصة لا سيّما اليونسكو والإيسيسكو والألكسو على صورة الأوضاع التربوية والثقافية والعلمية في فلسطين عموماً والقدس بشكل خاص، التي يسعى الاحتلال بكل الوسائل لتهويدها وتهويد تاريخها من خلال فرض السيطرة على المدراس والمناهج الفلسطينية، والمشهد الثقافي فيها. حيث يهدف المرصد لإبراز الانتهاكات التي يرتكبها الاحتلال وخرقه لكافة الاتفاقيات الدولية ذات الصلة.

ويستند هذا المرصد المتخصص على منهجية تقوم على جمع وفرز البيانات والتقارير الصادرة عن جهات الاختصاص الرسمية وغير الرسمية، إضافة إلى الوكالات الإعلامية الرسمية، والجهات والمنظمات الحقوقية الدولية، هذا فضلاً عن تقارير الطواقم المتخصصة في اللجنة الوطنية التي ترصد فيها التحريض والعنصرية في الإعلام الإسرائيلي والانتهاكات ذات الصلة بمجالات عملها.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التربية والتعليم

تتركز انتهاكات الاحتلال الإسرائيلي في مجال التعليم على مستويات مختلفة تتمثل في انتهاك حقوق الطلبة والمعلمين، والمدارس بحد ذاتها، إضافة إلى سير العملية التعليمية. إذ تقوم سلطات الاحتلال بالاعتداء على الطلبة والمعلمين خلال توجيههم للمدارس، وخلال أوقات الدوام، وتواصل إصدار أوامر بالهدم للمدارس في مختلف المناطق بحجج مختلفة، إضافة إلى نصب الحواجز مما يعيق سير العملية التعليمية وتأخير أو منع وصول الطلبة والمعلمين لمدارسهم

وقد رصد التقرير الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التربية والتعليم في الضفة الغربية وقطاع غزة على النحو الآتي:

الشهداء	الأسرى	الجرحي	الطلبة
2	50	7	

- 5 أيلول/ سبتمبر: هاجمت قوات الاحتلال مدرسة بيت أمر في محافظة الخليل وقامت بإطلاق الغاز المسيل للدموع مما أدى إلى إصابة عشرات الطالبات بالاختناق.
- 20 أيلول/ سبتمبر: قامت قوات الاحتلال بالاعتداء على مدرسة الإناث الأساسية في بلدة قراوة بني حسان في سلفيت وقامت بإلقاء قنابل الغاز مما أدى إلى إصابة العشرات من الطالبات بالاختناق والإغماء.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التعليم العالي والبحث العلمي

يشكل التعليم العالي في فلسطين هدفاً رئيسياً للاحتلال، إذ يحاول بكل الوسائل والأدوات العمل على إضعافه والتدخل به، بهدف إفراغ التعليم العالي من محتواه ومضمونه الوطني، وكذلك قدرته لإيصال رسالته للعالم، وتتوسع هذه الانتهاكات ما بين الاعتداء على الطلبة في الجامعات واستهدافهم، بالقتل أو الاعتقال، وكذلك اقتحام الجامعات ومصادرة العديد من الأدوات والأجهزة، كما أنها تعمل على فرض القيود على الأكاديميين الأجانب والفلسطينيين على حدٍ سواء.

الشهداء	الأسرى	الجرحي	الطلبة الجامعيين
1	21	-	

- 5 أيلول/ سبتمبر: استدعت مخبرات الاحتلال الإسرائيلي، المدير التنفيذي لمركز «بيسان» للبحوث والإنماء، أبي العابدوي، للتحقيق أثناء تواجده على معبر الكرامة، ومنعته من السفر للمرة الثالثة على التوالي.

وكانت سلطات الاحتلال، قد منعت العابودي من السفر إلى عمان العام الماضي لمشاركة دعتة إليها لجنة الأمم المتحدة الاقتصادية والاجتماعية لغربي آسيا، لفضح ممارسات الاحتلال، ومنعته قبلها من السفر في جولة إلى الولايات المتحدة والمكسيك، للمشاركة في مؤتمر دولي لمنظمات المجتمع المدني، كما منعت سلطات الاحتلال مديرة مؤسسة الضمير لرعاية الأسير وحقوق الإنسان، المحامية سحر فرنسيس، من السفر للمشاركة في المؤتمر ذاته، إضافة إلى منع مدراء وموظفين في مؤسسات أخرى من السفر.

- 7 أيلول/ سبتمبر: قامت قوات الاحتلال باقتحام منزل الطالب في جامعة بيرزيت شادي عميرة وقامت بتخريب محتوياته.
- 24 أيلول/ سبتمبر: اقتحمت قوات الاحتلال الإسرائيلي، جامعة بيرزيت شمال رام الله، واعتقلت خمسة طلاب وقامت بتخريب ممتلكات الجامعة.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التراث المادي

تتركز انتهاكات الاحتلال الإسرائيلي بحق التراث الفلسطيني المادي في الاعتداءات على المقدسات والمواقع الأثرية والطبيعية الفلسطينية سواء من خلال قوات الجيش الإسرائيلي أو من قبل المستوطنين الذين يقومون بالاعتداء على هذه المواقع وتدنيها تحت حماية الجيش الإسرائيلي.

تم إدراج موقع تل السلطان « أريحا القديمة » على قائمة التراث العالمي لليونسكو في 17 أيلول/ سبتمبر 2023، وقد سبق هذا الإعلان حملة إسرائيلية شرسة ضد تسجيل موقع تل السلطان على لائحة التراث العالمي من قبل جهات حكومية إسرائيلية ومنظمات صهيونية، حيث نفذ وزراء من حكومة الاحتلال زيارات ميدانية لموقع تل أبو العلياق الأثري (جنوب غرب أريحا) ووجهوا دعوات للمستوطنين لاقتحام تل السلطان ومدينة أريحا بالتزامن مع التصويت لإدراج الموقع. هذا فضلاً عن مهاجمة اليونسكو واعتبار الإدراج حرب سياسية، ودينية. وكان هناك محاولات للتأثير على أعضاء لجنة التراث العالمي لليونسكو لمنع التصويت، حيث وجّه عضو الكنيسة عن حزب الليكود «دان إيلوز» رسالة إلى مدير عام اليونسكو أودري أوزلاي قال فيها: «أريحا هي أولاً وقبل كل شيء مدينة بارزة في الكتاب المقدس. ودعا إلى إلغاء التصويت، بزعم أن هذا يعد تدخلاً سافراً من قبل المنظمة في صراع معقد، وأن القرارات السابقة التي طالت مدينة الخليل والحرم القدسي أضرت بالعلاقات بين اليونسكو وإسرائيل.

وقد رصد التقرير الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التراث الثقافي المادي على النحو الآتي:

- 5 أيلول/ سبتمبر: اقتحم مستوطنون مقامات إسلامية في عورتا جنوب شرق نابلس.
- 7 أيلول/ سبتمبر: هدم مستوطنون مجموعة من المباني الموجودة في محطة الباصات القديمة "الكراج" وسط مدينة الخليل، تمهيداً لتوسعة البؤرة الاستيطانية "بيت رومانو" قرب مدرسة أسامة بن المنقذ والتي احتلها المستوطنون في العام 1980 وقاموا بتحويلها لبؤرة استيطانية والتي تعتبر مركز النسيج العمراني للبلدة القديمة للخليل المدرجة على قائمة التراث المهدد

بالخطر منذ عام 2017.

- 16 أيلول/ سبتمبر: أغلقت سلطات الاحتلال الحرم الإبراهيمي الشريف في مدينة الخليل بحجة الأعياد اليهودية.
- 20 أيلول/ سبتمبر: أغلقت سلطات الاحتلال الحرم الإبراهيمي الشريف في مدينة الخليل بحجة الأعياد اليهودية.
- 20 أيلول/ سبتمبر: قامت أعداد كبيرة من المستوطنين باقتحام باحات الحرم الإبراهيمي وأدوا طقوساً تلمودية في باحاته.
- 26 أيلول/ سبتمبر: اقتحمت قوات الاحتلال الإسرائيلي، المنطقة الأثرية في بلدة سبسطية شمال غرب نابلس، حيث حاصرت قوات الاحتلال المنطقة ومنعت الدخول إليها، في مسعى إلى الاستيلاء على الموقع الأثري.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التعبير الثقافي

- 21 أيلول/ سبتمبر: اقتحمت قوات الاحتلال الإسرائيلي حفل زفاف في بلدة ديراستيا شمال غرب سلفيت واعتقلت شاب واعتدت على المتواجدين في المكان وسط إطلاق للرصاص الحي والقنابل الصوتية.
- 27 أيلول/ سبتمبر: الاحتلال يُخطر بوقف العمل والبناء في ملعب في قرية مسحة غرب سلفيت.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال البيئة

تمارس سلطات الاحتلال الإسرائيلي انتهاكات يومية بحق البيئة الفلسطينية، تتنوع ما بين حرق وتجريف الأراضي الزراعية، وقطع الأشجار، وتحويل أراضي فلسطينية إلى مكبات للنفايات الإسرائيلية، وإقامة المناطق الاستيطانية الصناعية، والاستيلاء والاستحواذ على المحميات الطبيعية، وتصريف المياه العادمة للمستوطنات في الأراضي الفلسطينية.

ويقوم الاحتلال الإسرائيلي بتجريف شبكات الصرف الصحي والحفر الامتصاصية، ويمنع إقامة محطات معالجة المياه العادمة، كما يمنع أيضاً المشاريع التطويرية والصيانة والتأهيل في المناطق المسماة «ج» والأغوار على حدٍ سواء. كما تقول السلطات الإسرائيلية بسرقة 600 مليون متر مكعب من المياه الجوفية. فيما يتم الترويج وبيع نفايات إسرائيلية خطيرة على أساس أنها سماد طبيعي. كما يتم تهريب نفايات إسرائيلية بعد فرز وحرق النفايات التي يتم تدويرها وتهريب الباقي إلى الأراضي الفلسطينية. كما تضم الضفة الغربية 252 مصنعاً إسرائيلياً متخصصاً في الصناعات الخطرة تنتج كميات ضخمة من الدخان والأبخرة السامة.

وتقوم السلطات الإسرائيلية باستنزاف المصادر الطبيعية في البحر الميت من خلال إنشاء العديد من مشاريع المياه، وإقامة السدود على منابع نهر اليرموك، وإنشاء المصانع التي تعمل على استنزاف المصادر الطبيعية للبحر الميت مثل المغنيسيوم والفوسفات وحضر ما يزيد عن 100 بئر للاستخراج المياه الجوفية

المغذية للبحر الميت إضافة إلى قيام قوات الاحتلال بالتدريب العسكري في حوض البحر الميت، هذه الممارسات أدت إلى فقدان 90% من مياه البحر الميت واستنزاف الموارد النباتية والحيوانية في المنطقة وزيادة ملوحة البحر الميت إضافة إلى التأثير السلبي على النواحي الجمالية وانخفاض منسوب المياه الجوفية في المناطق المجاورة.

يذكر بأن الاحتلال الإسرائيلي قد سيطر على حوالي 95% من المياه التي تتواجد في الحوض الجوفي الغربي وما يزيد على 70% من الحوض الشرقي، وغيرها. هذا فضلاً عن الخسائر المائية نتيجة سيطرة وضم الاحتلال لبعض من الينابيع الرئيسية مثل: القلط، والفارة، العوجا، وفصايل، والساكوت، وعيون المالح، والحلوة الفوقا والتحتا، ما يشكل خسارة تقدر بنحو 10 إلى 15 مليون م3 سنوياً، بالإضافة للتهديد المستمر للينابيع الموجودة في مدينة أريحا، التي تعتبر المصدر الرئيسي للشرب والزراعة، وما يصاحبها من خسارة المتنفس الوحيد للسياحة المائية، وكذلك سيطرته على ينابيع الفشخة التي يبلغ معدل تصريفها ما بين 60-80 مليون م3/ السنة.

وقد رصد التقرير الانتهاكات الإسرائيلية في مجال البيئة على النحو الآتي:

المجموع	طولكرم	جنين	قلقيلية	رام الله	الخليل	بيت لحم	أريحا	نابلس	سلفيت	طبيعة الانتهاك
7					1	1	1	3	1	اعتداء على منشآت ومعدات زراعية
16	1	1	1	1	2	3	2	3	2	اعتداء على أراضي
6				1	1		1	1	2	اقتلاع أشجار
3					1	1		1		تدمير خطوط مياه موارد مائية
7				4	1		2			الثروة الحيوانية
39	1	1	1	6	6	5	6	8	5	المجموع

- بلغ مجموع الانتهاكات البيئية خلال شهر أيلول/ سبتمبر 39 انتهاكاً متوزعة بين المدن وكان أكثرها في محافظة نابلس بواقع 8 اعتداءات وكانت معظم لاعتداءات تندرج ضمن الاعتداءات على الأراضي بواقع 16 اعتداءً.

الانتهاكات الإسرائيلية في مدينة القدس

يوصل الاحتلال استهدافه للطلبة والكوادر التربوية والمدارس، وانتهاكاته بحق التعليم في القدس ومحاولاته الرامية إلى ضرب مقومات الهوية الوطنية الجمعية؛ عبر تشويه المناهج وتحريفها. من جهة أخرى تتواصل محاولات سلطات الاحتلال لإزالة معالم المدينة العربية والإسلامية وإفقادها طابعها الديني والحضاري، من خلال تنفيذ المشاريع الاستيطانية والحفريات تحت المدينة بشكل عام وتحت المسجد الأقصى بشكل خاص والتي باتت تشكل خطراً حقيقياً على المسجد الأقصى واحتمال انهيار أجزاء منه. في المقابل تمنع سلطات الاحتلال أي عمليات ترميم ممكنة فيه، ويضاف إلى ذلك تسهيل اقتحام المستوطنين و«تحت ما يسمى سياح» للمسجد الأقصى تحت حماية أمنية مشددة وممارسة طقوس تلمودية تتنافى مع الوضع الخاص للمسجد المبارك بصفته معلم إسلامي خالص. إضافة إلى ما تواجهه الكنائس ورجال الدين المسيحيين في القدس من اعتداء واستهداف جبل الزيتون ومحاولات الاحتلال تجريدهم من إدارة المنطقة، خصوصاً بعد المحاولات الإسرائيلية لتحويل جبل الزيتون إلى حديقة وطنية إسرائيلية، مما سيؤدي إلى إخلال التوازن الديني والتراثي في مدينة القدس.

وجهت وزارة المعارف الإسرائيلية كتباً رسمية لمدارس مدينة القدس عنونها «استلام كتب تعليمية لمؤسسة تعليمية من قبل بلدية القدس»، هددت فيه بإلغاء ترخيص المؤسسة التعليمية، في حال «توزيع المنهاج الذي يحتوي مضمون تحريضي»، إشارة إلى كتب المنهاج الفلسطيني. كما قامت شرطة الاحتلال المتمركزة على أبواب المسجد الأقصى، بتوقيف طلبة مدارس الأقصى خلال توجههم إلى مدارسهم داخل المسجد، وصادرت منهم بعض الكتب، علماً أن الشرطة كان لديها قائمة مدرج عليها «أسماء الكتب التي سيتم مصادرتها من طلبة مدارس الأقصى، ويمنع إدخالها إلى المدارس الواقعة في الأقصى»، ومن الكتب التي تم مصادرتها من الطلبة، كتب «العربي للصف الثامن» و«الجغرافيا والتاريخ للصف الحادي عشر».

وقد رصد التقرير الانتهاكات الإسرائيلية في مدينة القدس على النحو الآتي:

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التربية والتعليم

انتهاكات الاحتلال بحق الطلبة في مدينة القدس، وهي كما هو موضح في الجدول الآتي:

الشهداء	الأسرى	الجرحي	الطلبة
-	26	1	

- 4 أيلول/ سبتمبر: قوات الاحتلال تصادر الكتب المدرسية المطبوع عليها علم فلسطين من طلبة المدرسة الشرعية ورياض الأقصى قرب أبواب الأقصى، عقب محاولتهم الدخول بها إلى المسجد المبارك.
- 13 أيلول/ سبتمبر: أصيب عشرات الطلبة، بحالات اختناق بعد اقتحام قوات الاحتلال الإسرائيلي، محيط تجمع المدارس في بلدة عناتا، شمال شرق القدس المحتلة. حيث أطلقت قنابل الصوت والغاز السام المسيل للدموع باتجاهها، ما تسبب بإصابة عشرات الطلبة بحالات اختناق.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التراث المادي:

اقتحامات المسجد الأقصى المبارك	
عدد المستوطنين	3986

- 8 أيلول/ سبتمبر: منعت قوات الاحتلال الإسرائيلي المتواجدة عند باب القطنين، أحد أبواب المسجد الأقصى الرئيسية من الجهة الشمالية، في القدس المحتلة. المصلين من الخروج من المسجد، بذريعة تأمين الحماية للمستوطنين وتمكينهم من أداء طقوسهم التلمودية بشكل علني.
- 9 أيلول/ سبتمبر: قامت عناصر شرطة وجنود الاحتلال باقتحام مصلى باب الرحمة المدخل الشرقي للمسجد الأقصى المبارك وقامت بتحطيم محتويات المصلى.
- 9 أيلول/ سبتمبر: قامت قوات الاحتلال ومستوطنين باقتحام بلدة سبسطية الأثرية شمال غرب نابلس وأطلقت النار والغاز على المواطنين مما أدى إلى إصابة عدد منهم بالاختناق.
- 14 أيلول/ سبتمبر: اقتحم مستوطنون اقتحموا المسجد الأقصى على شكل مجموعات متتالية من جهة باب المغاربة، ونظموا جولات استفزازية في باحاته، وتلقوا شروحات عن «الهيكل» المزعوم، وأدوا طقوسا تلمودية في منطقة باب الأسباط، وقبالة قبة الصخرة.
- 16 أيلول/ سبتمبر: منعت قوات الاحتلال من هم دون الـ 45 عاما من دخول المسجد الأقصى المبارك لأداء صلاتي المغرب والعشاء، بحجة الأعياد اليهودية خلال اقتحامهم للمسجد الأقصى المبارك.
- 19 أيلول/ سبتمبر: قامت قوات الاحتلال بالاعتداء على المواقع الأثرية في قرية حزما جنوب مدينة القدس حيث قامت بأعمال حفريات نتيجة قيام سلطات الاحتلال بشق شارع استيطاني جديد حيث عمدت دائرة الآثار الإسرائيلية بإجراء حفريات في الموقع.
- 25 أيلول/ سبتمبر: مستوطنون يلبسون ثياب الكهنة التوراتي ويتجولون في شوارع البلدة القديمة بالقدس المحتلة.
- 25 أيلول/ سبتمبر: انتهك عشرات المستوطنين حرمة مقبرة باب الرحمة الإسلامية الملاصقة للمسجد الأقصى المبارك . حيث داسوا وركصوا فوق قبور المسلمين
- 25 أيلول/ سبتمبر: قامت قوات الاحتلال بنضيق الحركة واغلاق الطرق المؤدية الى البلدة القديمة والمسجد الاقصى واغلاق المحلات التجارية في مدينة القدس، بهدف بسط السيطرة وتأمين احتفالات اليهود بما يسمى بـ «عيد الغفران» العبري.
- 26 أيلول/ سبتمبر: يعاني حوض الشهابي من آثار التصدعات نتيجة الحفريات داخله، وتحويله إلى مزار دائم للمستوطنين، علماً أن حوض الشهابي هو منطقة تاريخية إسلامية من الزمن المموكي ملاصق لحائط البراط في محيط المسجد الأقصى



- انتهاك المستوطنين لحرمة قبور مقبرة باب الرحمة

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التعبير الثقافي:

- 16 أيلول/ سبتمبر: بعد سيطرة الاحتلال بشكل كامل على طريق «طنطور فرعون» الواصلة بين بلدة سلوان من جهة والبلدة القديمة والمسجد الأقصى من جهة أخرى، أدخل الطابع العربي البدوي عليها من خلال نصب خيام ونشر جمال يسير أمامها مستوطنون «رعاة» لجذب السياح وأخذهم في جولة للاستماع للرواية التوراتية. ومؤخراً بعد افتتاح جسر المشاة التهودي المعلق أعلى أراضي وادي الربابة في سلوان، اتبعت سلطات الاحتلال النهج ذاته فأدخلت جمالاً ورعاة لاصطحاب السياح المحليين والأجانب في جولة غسيل أدمغة تُزرع خلالها الرواية الإسرائيلية المشوهة حول المكان. وهكذا تستمر سياسة الاقتلاع والإحلال المتبعة في القدس، ورغم تعدد أوجهها إلا أن هدفها واحد وهو تقليص الوجود الفلسطيني في المدينة إلى الحد الأدنى، وطمس الطابع العربي الأصيل للمدينة.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال البيئة:

- 21 أيلول/ سبتمبر: جددت سلطات الاحتلال الإسرائيلي، جددت أمر وضع اليد على 350 دونما من أراضي المواطنين في قرى قطنة والقبيبة وبيت عنان شمال غرب القدس، وبلدة بيت لقيّا غرب رام الله.

إن المعلومات الواردة في هذا المرصد مستمدة من:

- وزارة التربية والتعليم
- وزارة التعليم العالي والبحث العلمي
- وزارة السياحة والآثار
- وكالة الأنباء والمعلومات الفلسطينية (وفا)
- تلفزيون فلسطين
- سلطة المياه الفلسطينية
- محافظة القدس
- هيئة شؤون الأسرى والمحررين
- مركز معلومات وادي حلوة - القدس



Palestine - Ramallah , 2421080,2420901) ,174
Fax.: 2426333, Email: marsad.pncecs@gmail.com

فلسطين - رام الله , 174 , (2421080 , 2420901)
فاكس: 2426333، البريد الإلكتروني : marsad.pncecs@gmail.com

Web site : <http://www.pncecs.plo.ps>





State of Palestine
Palestinian Liberation Organization
Palestinian National Commission
for Education, Culture & Science

Sep 2023

Observatory

Israeli violations against the Palestinian people in the educational, cultural and scientific domains

**Issued by
Palestinian National Commission for Education ,Culture and Science**

Preface

On a daily basis, the Israeli occupation authorities continue to commit violations against the Palestinian people, including violations against sacred places, heritage and natural resources. This observatory report monitors Israeli violations in the areas of education, culture and science. This comes as part of the Palestinian National Commission for Education, Culture and Science's (PNCECS) constant endeavor to update the competent international agencies, particularly, UNESCO, ICESCO and ALECSO on the latest educational, cultural, and scientific situation in Palestine, with a special focus on Jerusalem, where the occupation exerts every effort to Judaize the city and its history. To this end, the Israeli occupation persistently attempts to take over the Palestinian cultural space, control schools and impose Israeli curricula on Palestinian students. The observatory report aims to outline the Israeli occupation's violations against the Palestinians, including violations of the relevant international conventions.

The methodology of this special observatory report depends on collecting and sorting data and reports from official and unofficial bodies, as well as official media agencies, international human rights organizations. Data resources also include special PNCECS watch reports on incitement and racism in the Israeli media and relevant violations.

Israeli violations in the field of education

The Israeli occupation violations in the field of education manifest at multiple levels, involving the infringement of the rights of students, teachers, and schools themselves, thereby disrupting the educational process. The Occupying authorities frequently assaults students and teachers during their commute to schools and within school hours. Additionally, the Occupying authorities consistently issue demolition orders for schools in diverse areas, often under various pretexts. Furthermore, the erection of checkpoints impedes the smooth flow of the educational process, leading to delays or preventing students and teachers from accessing their schools.

The report monitors Israeli violations in the field of education in the West Bank and Gaza Strip as follows:

	Wounded	Detainees	Martyrs
Students	7	50	2

- **September 5**, the Israeli Occupation forces attacked Beit Ummar Secondary Girls School in the Hebron governorate, deploying tear gas that resulted in the choking of dozens of female students.
- **September 20**, the Israeli Occupation forces assaulted the Qarawat Bani Hassan Basic Girls School in Salfit, throwing gas bombs that resulted in the choking and fainting of dozens of female students.

Israeli violations in the field of higher education and scientific research

Higher education in Palestine stands as a primary target for the occupation, which seeks, through various means, to undermine and intervene in its functioning. The objective is to strip higher education of its national content and essence, limiting its capacity to convey its message to the world. These violations manifest in different ways, including assaults on students

within universities, targeting them through killing or detention. Incidents also involve the intrusion into universities, confiscation of numerous tools and devices, and the imposition of restrictions on academics, both foreign and Palestinian alike.

	Wounded	Detainees	Martyrs
University Students	-	21	1

- September 5**, the Israeli occupation intelligence summoned the Executive Director of the Bisan Center for Research and Development, Obai Al-Aboudi, for interrogation while he was at the Karama crossing and prevented him from traveling for the third consecutive time. The Israeli authorities had previously barred Al-Aboudi from traveling to Amman last year to participate in an invitation from the United Nations Economic and Social Commission for Western Asia, aimed at exposing the practices of the occupation. He was also prevented from traveling to the United States and Mexico for an international conference of civil society organizations. Similarly, the Israeli authorities prevented the director of ADDAMEER Prisoners Support and Human Rights Associations, advocate Sahar Francis, from traveling to participate in the same conference, along with barring directors and employees of other institutions from traveling.
- September 7**, the Israeli forces raided the home of Birzeit University student Shadi Omeira, causing damage to its contents.
- September 24**, the Israeli occupation forces raided Birzeit University, located north of Ramallah, resulting in the arrest of five students and the vandalism of the university property.

Israeli Violations Against Tangible Heritage

The Israeli occupation violations against Palestinian tangible heritage are primarily manifested through attacks on Palestinian holy, archaeological,

and natural sites. These aggressions are perpetrated either by the Israeli army or settlers, who assault and desecrate these sites under the protection of the Israeli army.

The site of “Ancient Jericho/ Tell es-Sultan” was added to UNESCO’s World Heritage List on September 17, 2023. Leading up to this announcement, a vigorous campaign was waged by Israeli government entities and Zionist organizations against the inscription of Tell es-Sultan site on the World Heritage List. Israeli Government ministers undertook field visits to the archaeological site of Telul Abu Al-Alayiq (southwest of Jericho), urging settlers to invade Tell es-Sultan and the city of Jericho simultaneously with the voting process for the site’s inclusion.

Moreover, UNESCO itself faced attacks, with some labeling the inclusion as a political and religious battleground. Efforts were made to sway members of UNESCO’s World Heritage Committee to obstruct the voting process. Likud party Knesset member Dan Eliezer conveyed a message to UNESCO Director-General Audrey Azoulay, emphasizing that “Jericho is first and foremost a prominent city in the Bible.” He called for the annulment of the vote, arguing that this amounted to clear interference by the UNESCO in a complex conflict. Eliezer contended that previous decisions impacting Hebron and Cave of the Patriarchs had adversely affected relations between UNESCO and Israel.

The report monitors Israeli violations in the field of tangible cultural heritage as follows:

- **September 5:** Settlers invaded Islamic sites in Awarta, south-east of Nablus.
- **September 7:** Settlers demolished a group of buildings at the old bus station “Al-Karaj” in the center of Hebron, as part of the expansion of the settlement outpost “Beit Romano” near the Osama bin Al-Munqith School. The settlers had occupied this area in 1980 and converted it into a settlement outpost. It serves as the urban fabric center of the Old City of Hebron, which has been on the list of heritage sites at risk since 2017.



- **September 16:** the Israeli occupation authorities closed the Ibrahimi Mosque in Hebron under the pretext of Jewish holidays.
- **September 20:** the Israeli occupation authorities closed the Ibrahimi Mosque in Hebron under the pretext of Jewish holidays
- **September 20:** Large numbers of settlers invaded the courtyards of the Ibrahimi Mosque and performed Talmudic rituals in its courtyards.
- **September 26:** the Israeli occupation forces raided the archaeological area in the town of Sebastia, northwest of Nablus. The forces besieged the area and prevented entry in an attempt to seize the archaeological site.

Israeli Violations in the field of Cultural Expression

- **September 21:** The Israeli occupation forces raided a wedding ceremony in the town of Deir Istiya, northwest of Salfit. They arrested a young man, assaulted those present, and fired live ammunition and sound grenades.
- **September 27:** The occupation authorities issued a stop-work order for construction activities at a sports field in the village of Masha, west of Salfit.

Israeli Violations against the Environment

The Israeli occupation authorities persistently commit daily violations against the Palestinian environmental, encompassing activities such as burning and bulldozing agricultural lands, deforestation, transforming Palestinian territories into dumping grounds for Israeli waste, establishing industrial settlement zones, confiscating and assuming control of natural reserves, and diverting sewage from settlements into Palestinian areas.

The Israeli occupation continuous the excavation of sewage networks and absorp-

tion pits while prohibiting the establishment of wastewater treatment stations. It also obstructs developmental projects, maintenance, and rehabilitation efforts in areas designated as “Area C” and the Jordan Valley. Accusations have been made against Israeli authorities, claiming the theft of 600 million cubic meters of groundwater. Furthermore, hazardous Israeli waste is allegedly marketed and sold, falsely presented as natural fertilizer. Reports suggest that Israeli waste is illicitly transported after sorting and incineration, with recyclable materials being sent to the Palestinian territories. In the West Bank, there are 252 Israeli factories specializing in hazardous industries, generating significant amounts of smoke and toxic fumes.

The Israeli authorities depletes natural resources in the Dead Sea through the implementation of various water projects, constructing dams on the sources of the Yarmouk River, establishing factories that exploit natural resources such as magnesium and phosphate, and drilling over 100 wells to extract groundwater that feeds into the Dead Sea. Additionally, Israeli forces conduct military training exercises in the Dead Sea basin. These practices have resulted in the loss of 90% of the Dead Sea’s water, the depletion of plant and animal resources in the area, an increase in the salinity of the Dead Sea, and negative impacts on aesthetic aspects. Furthermore, there has been a decrease in groundwater levels in adjacent regions.

It is worth noting that the Israeli occupation has seized control of approximately 95% of the water in the Western Aquifer Basin and over 70% of the Eastern Aquifer Basin, among other water sources. This is in addition to water losses resulting from the occupation’s control and annexation of some major springs such as Al-Qalt, Al-Fara, Al-Auja, Fasayil, Al-Sakout, Ein Al-Malih, Al-Halwwa Al-Fuqa, and Al-Halwwa Al-Tahta. This constitutes an estimated loss of about 10 to 15 million cubic meters annually. Furthermore, there is a continuous threat to the springs in the city of Jericho, which serves as a primary source for drinking and agriculture, and the loss of the unique attraction for water tourism. The occupation also controls the springs of Al-Fashkha, with an average discharge rate ranging between 60-80 million cubic meters per year.

The report monitors Israeli violations against the environment as follows:

Violation Type	Salfit	Nablus	Jericho	Bethlehem	Hebron	Ramallah	Qalqilya	Jenin	Tulkarm	Total
Attacks against agricultural facilities and machinery	1	3	1	1	1					7
Attacks against lands	2	3	2	3	2	1	1	1	1	16
Tree uprooting	2	1	1		1	1				6
Destruction of water pipes		1		1	1					3
Livestock loss			2		1	4				7
Total	5	8	6	5	6	6	1	1	1	39

- The total number of environmental violations in September was 39 incidents distributed among cities, with the highest number recorded in the Nablus Governorate, accounting for 8 assaults. Most of these attacks were on Palestinian territories with a total number of 16 attacks.

Israeli Violations in Jerusalem

The Israeli occupation continues targeting students, educational staff, and schools, violating the right to education in Jerusalem and attempting to undermine the components of the collective national identity by distorting and falsifying the curricula. On the other hand, the occupation authorities persist in their attempts to erase the features of the Arab and Islamic city, stripping it of its religious and cultural character. This is done by implementing settlement projects and excavations under the city in general and under Al-Aqsa Mosque in particular. These excavations pose a real danger to the Al-Aqsa Mosque and could lead to the collapse of parts of it. In contrast, the occupation authorities are preventing any possible restoration work in the mosque. In addition, the occupation authorities are facilitating the storming of the Al-Aqsa Mosque by settlers and “so-called tourists” under heavy security protection and the practice of Jewish rituals that are incompatible with the special status of the holy mosque as a pure Islamic landmark. Additionally, there are challenges faced by churches and Christian religious figures in Jerusalem, including attacks and targeting on the Mount of Olives. The occupation attempts to strip them of the administration of the area, especially after Israeli attempts to turn the Mount of Olives into an Israeli national park, disrupting the religious and heritage balance in Jerusalem.

The Israeli Ministry of Education issued formal letters to schools in Jerusalem under the title “Receipt of Educational Books by an Educational Institution from the Jerusalem Municipality.” In these letters, the Ministry issued a warning of potentially revoking the institution’s license if it is found distributing a curriculum deemed to contain inciting content, specifically referring to Palestinian curriculum books. Additionally, Israeli police, stationed at the entrances of Al-Aqsa Mosque, detained students from Al-Aqsa schools en route to their classes within the mosque. During this operation, the police confiscated specific books from the students, guided by a list that outlined the names of books to be confiscated from Al-Aqsa



school students, prohibited from being brought into schools within Al-Aqsa. Notably, among the confiscated books were “Arabic for Eighth Grade” and “Geography and History for Eleventh Grade.

The report monitors Israeli violations in the city of Jerusalem as follows:

Israeli Violations in the Field of Education

The Israeli Occupation violations against students in Jerusalem, as detailed in the following table:

	Wounded	Detainees	Martyrs
Students	1	26	-

September 4: Israeli forces confiscated schoolbooks featuring the Palestinian flag from students of the Shari’a School and Al-Aqsa Kindergartens near the gates of Al-Aqsa, following their attempt to bring them into the holy mosque.

September 13: Dozens of students suffered from suffocation after Israeli forces invaded the vicinity of the school cluster in the town of Anata, north-east of occupied Jerusalem. The forces used sound and tear gas grenades, causing injuries and cases of suffocation among the students.

Israeli Violations in the Field of tangible Heritage:

Storming of Al-Aqsa Mosque	
Number of settlers	3986

- **September 8:** The Israeli forces, stationed at the Qatanin Gate, one of the main entrances to Al-Aqsa Mosque from the northern side in occupied Jerusalem, prevented worshippers from exiting the mosque under the pretext of providing protection to settlers and enabling them to openly perform their Talmudic rituals.

- **September 9:** Israeli police and soldiers raided the Bab al-Rahma prayer hall, the eastern entrance to Al-Aqsa Mosque, and vandalized its contents.
- **September 9:** The Occupation forces, accompanied by settlers, invaded the historic town of Sebastia northwest of Nablus. They fired live ammunition and gas at citizens, resulting in several cases of suffocation among them.
- **September 14:** Settlers raided Al-Aqsa Mosque in consecutive groups through the Moroccan Gate, conducted provocative tours within its courtyards, received explanations about the alleged “Temple,” and performed Talmudic rituals in the vicinity of the Gate of the Tribes and near the Dome of the Rock.
- **September 16:** The Occupation forces prevented individuals under the age of 45 from entering Al-Aqsa Mosque to perform the Maghrib and Isha prayers, under the pretext of Jewish holidays during their incursion into the holy site.
- **September 19:** The Israeli forces attacked archaeological sites in the village of Hizma south of Jerusalem, where they carried out excavations due to the construction of a new settlement road. The Israeli Antiquities Authority conducted excavations at the site.
- **September 25:** Settlers, dressed in Torah priestly garments, roamed the streets of the Old City in occupied Jerusalem.
- **September 25:** Dozens of settlers violated the sanctity of Bab al-Rahma Islamic cemetery adjacent to Al-Aqsa Mosque. They walked and danced on the graves of Muslims.
- **September 25:** Occupation forces restricted movement, closed roads leading to the Old City and Al-Aqsa Mosque, and shut down shops in Jerusalem. This was done to establish control and secure Jewish celebrations of the so-called “Yom Kippur,” the Hebrew Day of Atonement.

- **September 26:** The Shuhabi Basin is suffering from the effects of cracks caused by excavations inside it, turning it into a permanent shrine for settlers. It's worth noting that the Shuhada Basin is an Islamic historical area from the Mamluk era, adjacent to the Buraq Wall in the vicinity of the Al-Aqsa Mosque.



- **Settlers violating the sanctity of the graves in the Bab al-Rahma cemetery**

Israeli Violations in the Field of Cultural Expression:

- **September 16:** After the complete Israeli control of the “Tantur Faroun” road, which connects the town of Silwan on one side to the Old City and Al-Aqsa Mosque on the other side, an Arab Bedouin character was introduced to it by setting up tents and showcasing camels. Settler “shepherds” were deployed to attract tourists and take them on a tour to listen to the distorted biblical narrative. Recently, after the opening of the Hanging Theodoti Pedestrian Bridge above the lands of Wadi al-Rababa in Silwan, the

Israeli authorities followed the same approach by introducing camels and shepherds to accompany local and foreign tourists on a brainwashing tour, planting the distorted Israeli narrative about the place.

Thus, the policy of uprooting and substitution continues in Jerusalem. Despite its various manifestations, its goal remains singular: to minimize the Palestinian presence in the city and erase the authentic Arab character of the city.

Israeli Violations against the Environment

- **September 21**: Israeli authorities renewed the seizure order for 350 dunams (hectares) of Palestinian lands in the villages of Qatanna, Al-Qubeiba, and Beit Anan, northwest of Jerusalem, and the town of Beit Liqya west of Ramallah.

Sources

The information contained herein has been derived from the following sources:

- Ministry of Education
- Ministry of Higher Education and Scientific Research
- Ministry of Tourism and Antiquities
- Palestinian News and Information Agency (Wafa)
- Palestine TV

- Palestinian Water Authority
- Jerusalem Governorate
- Commission of Detainees and Ex-Detainees Affairs
- Wadi Al-Hilweh Information Center – Jerusalem



Palestine - Ramallah , 2421080,2420901) ,174
Fax.: 2426333, Email: marsad.pncecs@gmail.com

فلسطين - رام الله , 174 , (2421080 , 2420901)
فاكس: 2426333، البريد الإلكتروني : marsad.pncecs@gmail.com

Web site : <http://www.pncecs.plo.ps>